
اشاره
اگ��ر در جس��ت وجوی نام آوران رش��ته زمین شناس��ی 
باش��ید، بدون ش��ک نام »دکتر کاظم س��یدامامی« يکی از 

نخستین هايی است که در اين زمینه می درخشد. 
اس��تادی با پرس��تیژ و منظم که از ثانی��ه ثانیه عمرش 
بهره برده و ترکیب شوق يادگیری و لبخندهايش، موجی از 
امیدواری بر دل می نش��اند. به او که می رسید تازه می فهمید 

برای آموختن، هرگز دير نیست.
»س��یدامامی« ب��ا بی��ش از 12 جايزه علم��ی داخلی و 
بین المللی، هنوز هم در جس��ت وجوی کشف حقايقی از اين 
رش��ته خاکی است که بسیاری از دانش��جويان، بی تفاوت از 

کنار آن می گذرند. 
استاد برجس��ته زمین شناسی، به اندازه ای اطلاعاتش به 
روز اس��ت که کمتر کس��ی می تواند چون او عم��ل کند. با 
وجودی که تنها تا شش��م دبستان در ايران تحصیل کرد، اما 
ش��وق يادگیری و آموختن در او مانع پیشرفت در يادگیری 
دقی��ق زبان مادريش نش��د و دانس��ت که بخ��ش مهمی از 
اطلاع��ات تنها با يادگیری زبان، تقويت می-ش��ود. تس��لط 
کامل وی به زبان های انگلیس��ی و آلمانی نیز نش��ان دهنده 

اين حقیقت است. 
بناب��ر اين وقتی که اس��تاد از بی تفاوت��ی و کم انگیزگی 
برخ��ی دانش��جويان گل��ه می کن��د، و از اينکه بس��یاری از 
دانشجويان هنوز تسلط کافی در زبان فارسی ندارند و دامنه 
لغاتش��ان در نگارش مقالات يا پاسخ پرسش ها محدود است 
متأثر می ش��ود، تازه می توان متوجه ش��د که ورود به مرکز 
پرطمطراق آموزش��ی به نام دانش��گاه، رؤيايی نیست که هر 

دانشجو موفقیت خود را در آن تضمین شده بداند.
اس��تاد زمین شناس��ی، عضو ثابت بیش از 10 س��ازمان 
علمی اس��ت و به ج��ز زبان های آلمانی و انگلیس��ی با زبان 
فرانسه نیز آشناست. آن چه از نظرتان می گذرد، گفت وگوی 
رشد زمین شناسی با اين مقام علمی کشور است که بررسی 

چینه شناسی، فسیل شناس��ی و محیط رسوب گذاری برخی 
از رديف ه��ای اراتم مزوزوئیک در قالب طرح ملی و بررس��ی 
و مطالعه س��ازند شمشک در البرزشرقی، به عنوان طرح های 
پژوهش��ی مصوب خارج از دانشگاه وی � به غیر از طرح های 

پژوهشی بین المللی او � شناخته شده است.

 استاد، ش�ايد اين پرسش برايتان تکراری باشد، اما 
بفرماييد چرا زمين شناسی؟

شايد برايتان جالب باشد، من فقط تحصیلات ابتدايی ام 
را در اي��ران گذراندم و بقی��ه دوران تحصیلی من در آلمان 
ب��ود. ي��ادم می آيد که ترم اول دانش��گاه در آلم��ان متوجه 
ش��دم بیشتر ايرانیانی که در آن جا هستند در رشته پزشکی 
تحصی��ل می کنن��د از اي��ن روی به دلیل علاقه ش��ديدم به 
طبیعت و محیط زيست تصمیم گرفتم زمین شناسی بخوانم 
که البته هنگام تحصیل در اين رشته، بسیار به آن علاقه مند 

شدم.

 مشکل کنونی آموزش رشته زمين شناسی کشور را 
در چه می بينيد؟

مش��کل اصلی ما عدم علاقه دانش آموزان اس��ت. اغلب 
محصلان دبیرستانی ما هنوز نمی دانند که قصد انتخاب چه 
رشته ای را در کنکور دارند. در حالی که اگر هر فرد براساس 
برنامه ري��زی پیش ب��رود و البته امکانات نیز ب��رای او آماده 

باشد، بی شک در تصمیم گیری موفق خواهد بود.
اي��ن را نیز بايد بگوي��م که در دوران گذش��ته، من نیز 
خیلی اندک با زمین شناسی آشنايی داشتم، اما به تدريج که 
پیش رفتم، ديدم رش��ته بس��یار جالب و جذابی اس��ت و در 
کشور ما بس��یار اندک به اين رشته پراهمیت پرداخته شده 

است!
به ياد دارم، س��ال ها پیش در کرمان همايش��ی بود که 

آرزو پاك

دورۀ هــــــجدهـــم
شــمارۀ ۴  تابستان139۲

۳۶آمـــــــو زش



اساتید شرکت کننده در آن اظهار کردند امروزه مدرسان به 
هر کجا که خودش��ان علاقه مند باشند دانشجويانشان را نیز 
به همان مناطق س��وق می دهند. از اين روی، به لحاظ کیفی 
و تعدادی نیز ش��اهد تغییرات گسترده ای هستیم، چنان که 
در دوران گذش��ته تعداد دانش��جويان در هر ت��رم 8 تا 10 
نفر بود و اکنون به 20 نفر رس��یده اس��ت. به تازگی نیز که 
اين رش��ته برای خانم ها حذف ش��ده اس��ت، در حالی که در 
حال حاضر اس��اتید خانم بسیار متبحری در رشته معدن در 
کشورهای پیشرفته حضور دارند. به جرأت می توان گفت که 
دانش��جويان دختر ما بس��یار بهتر و دقیق تر از پسرها درس 

می خوانند.
 آق�ای دکت�ر، آينده اين رش�ته را چگونه تصور 

می کنيد؟
در حال حاضر بیش از 60 دانش��جو در دانش��گاه داريم. 
حتی بعضی از کلاس ها گنجايش ندارند. در گذش��ته، معمولاً 
در کنار درس، بازديد زمین شناس��ی داش��تیم که تعدادی از 
آن ها در اطراف تهران بود و دانشجو تمام چیزهايی که ضرورت 
داش��ت را به چشم می ديد، يعنی بیشتر از آنچه می خواند ياد 

می گرفت چرا که تجسم واقعیات را در ذهنش داشت.
ام��ا الان اين گون��ه نیس��ت. به دلی��ل کمب��ود بودجه و 

امکانات، کاره��ای عملی زمین مانده ان��د، بازديدها به 
حداقل کاهش يافته و حتی حذف شده اند. در يک 

کلام بايد گفت که دانشگاه های دولتی ما فقیرند! 
بازديده��ا و کاره��ای عمل��ی صددرصد ايمن 
نیس��تند و هنگام وقوع ح��وادث بايد همکاری 
لازم برای هماهنگی به عمل آيد و اين مسئله 

با وجود تعداد گسترده دانشجويان میسر نیست ضمن آن که 
ساخت وس��از در کنار جاده ها و حتی در بالای کوه ها از ديگر 

معضلاتی است که دامنگیر اين رشته می باشد.
در زمان های گذش��ته، دانش��جويان را ب��ه گردنه پايین 
امامزاده هاش��م که گردنه ای بس��یار پرُش��یب بود می برديم. 
تردد در آن دره بسیارمش��کل بود اما دانشجويان به اندازه ای 
علاقه  داش��تند که برای اطلاع و ش��ناخت سنگ ها با جان و 

دل، اين کار را انجام می دادند.

ح�وزه  در  ک�ه  کتاب هاي�ی  درخص�وص  نظرت�ان   
زمين شناسی در کشور داريم، چيست؟

ببینید، کتاب های خارجی در اين زمینه بس��یار زيادند 
و نمی توان ادعا داش��ت که درخصوص زمین شناس��ی منابع 
محدودی در دس��ت است. مشکل اين جاست که دانشجويان 
ما يادگیری زبان انگلیس��ی را ج��دی نمی-گیرند. امروزه با 
ورود به اينترنت می توان به دنیای تصاوير و توضیحات کوتاه 
اما جامع، دس��ت يافت اما متأس��فانه تعداد علاقه مندانی که 
اين کار را انجام دهند، بسیار بسیار اندک است. اغلب دوست 
دارند از کتاب های ترجمه ش��ده استفاده کنند و بايد به اين 
مسئله توجه داش��ت که بیشتر 
کتاب ه��ای اين ح��وزه در 
زمان های گذشته ترجمه 
ش��ده اند و بس��یاری نیز 
برداش��ت های  يا  اقتباس 
کت��ب  از  ناقص��ی 

خارجی است.
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 پس راهکار چيست؟
در ح��ال حاض��ر، ما ج��زوه در اختیاردانش��جويان قرار 
می دهیم. يعنی آن ها هس��تند که همین را از ما می خواهند 
در واقع چیزی انتظار دارند که خیلی خیلی کهنه ش��ده در 
حالی ک��ه مطالب جديد دنیا هر چند که اندک، اما بس��یار 
جديدند. امروزه اطلاعات از طريق اينترنت به روز هس��تند و 
زمین شناسی نیز از اين مس��ئله به دور نیست. دانشجو بايد 
در پی مطالب جديد باش��د و منتظر اين نباش��د که مطالب 
تازه، به صورت آماده توسط استاد در دهانشان گذاشته شود.

 اما آقای دکتر، با ترجمه های نادرس�ت و سايت های 
نامطمئن چه می توان کرد؟

ويکی پديا يکی از منابع مهم و معتبر اس��ت. دانش��جو 
فقط بايد زبان بداند و سطح زبان او به اندازه باشد که بتواند 

از منابع اصل و اورجینال بهره مند گردد.
در ضمن بايد به اين مسئله هم توجه داشت که بسیاری 
از معلمان ما متأس��فانه به صورت تنگاتنگ با زمین شناس��ی 
درگیر نیس��تند. به خاطر دارم که من تقريباً تمام مدت روی 
زمین کار می کردم. از ايده ها و داش��ته ها استفاده می کردم. 
چنان که بسیاری از مطالبی را که امروزه به دانشجويان ارائه 

می دهم، نتیجه تحقیقات خودم است.
نمی ت��وان منک��ر اي��ن ش��د ک��ه رش��ته های جديدی 
دردانشگاه ها ايجاد ش��ده اند اما بايد به اين مسئله نیز توجه 
شود که علوم زمین بسیار فراگیر است و رشته های تخصصی 
بس��یار زيادی را دربرمی گیرد و نوعی ارتباط بین رش��ته ای 

است.
يکی از اشکالات ديگر اين است که هر يک از ما اساتید، 
تخصص خاص خ��ود را داريم. مطالب هر يک از ما نیز قابل 
تغییرند. م��ا کلیات را در اختیار دانش��جو قرار می دهیم اما 
متأسفانه برخی پايان نامه ها نشانگر اين حقیقت تلخ هستند 
ک��ه هنوز مطلب ي��ا مقاله علم��ی خاصی که ن��گارش يک 
دانش��جو باش��د نداريم. مطلب تخصصی علمی، شعر فارسی 
نیست. با اين حال، برخی از دانشجويان هنوز با زبان مادری 

خودشان به طورکامل آشنايی ندارند! 
يکی از مش��کلات ما با معلمان نیز همین است. معلمان 
ما خودش��ان آن طور که بايد، با زمین آشنا نیستند و سرِ آن 

نرفته اند.

 البته دو س�الی می ش�ود که تغييراتی در اين زمينه 
ايجاد شده، اما آيا شما می توانيد پيشنهاد دهيد که از 

کجا الگو بگيريم؟
ببینید، سیس��تم های آموزش��ی ب��ا هم تف��اوت دارند. 
سیستم آموزشی ما در آغاز، از الگوی فرانسوی پیروی می-
کرد. به همین دلیل است که بسیاری از کلمات فرانسوی در 

زبان ما راه يافتند. اما بعدها زبان انگلیسی باب شد.

 آقای دکتر، کدام کشورها در دوره پيش از دانشگاه 
بهتر کار کرده اند؟

در اين باره بايد به پیشرفت هر کشور توجه داشته باشید. 
هر کش��وری که از نظر سلامت و دانش، حرف بیشتری برای 
گفتن داش��ته باش��د، به طور حتم برنامه آموزشی قوی تری 

دارد.

 آخ�ر چگون�ه ممکن اس�ت که کش�وری مانند کره 
جنوبی برگزارکننده نخس�تين المپياد زمين شناس�ی 
باش�د؟ يا اين که آرژانتين نيز برگزارکننده المپياد در 

سال پيشين از آن باشد؟
می دانم که کشور آرژانتین، افراد بسیار فعالی دارد. چین 
هم که فوق العاده است. چینی ها دراين زمینه سرمايه گذاری 
بس��یار زيادی کرده اند. جهش اقتصادی آن ها اين مسئله را 
ثاب��ت می کند. زيرا لازمه جهش اقتصادی، چیزی جز دانش 

نیست.
اصولاً در دانشگاه های خارج از کشور، به ويژه کشورهای 
پیش��رفته، پژوهش در رتبه نخس��ت ق��رار دارد نه آموزش! 
اما در کش��ور ما سیستم آموزش��ی هنوز سیستم دبستان و 
دبیرستان است و پژوهش، بسیار اندک مورد توجه قرار دارد.

 با توجه به شرايط کشور، در آينده با چه چالش هايی 
روبه رو خواهيم شد؟

پاسخ اين س��ؤال مشکل است. اصولاً تمام چرخه ای که 
در ه��ر دانش داريم باي��د در قالب خاص خود حرکت کنند. 
امروزه دانش��گاه ها آن طور که بايد مس��تقل عمل نمی کنند. 
متأس��فانه بايد به اين مس��ئله نیز اش��اره کنم که در تمامی 
زمینه ه��ا، تبلیغاتم��ان بی��ش از آن چیزی اس��ت که انجام 
می دهیم. سهم ما در تولید پژوهش، سهمی بسیار اندک در 
دنیاس��ت. اگر می خواهیم در زمینه علمی موفق باشیم نبايد 
آن را به مس��ايل سیاسی ربط دهیم. مس��ئله علمی چیزی 

ورای مسائل روز سیاسی است.   

 با تمامی اين تفاسير، وضعيت دانشجويان را چطور 
می بينيد؟

مسئله چندان س��اده نیس��ت. نمی توان در کلاسی که 
دانش��جويان متع��ددی دارد، طوری آم��وزش داد که هر دو 
طی��ف قوی و ضعیف را در بربگیرد. اين ها مس��ائل بنیادينی 
اس��ت که بايد به آن پرداخته شود. در حال حاضر به دروس 
بنیادين��ی چ��ون زبان فارس��ی در دبیرس��تان آن چنان که 
بايد پرداخته نمی ش��ود. از اين روی دامنه لغات دانش��جويان 
ما برای مقالات علمی، بس��یار محدود اس��ت. از کسی زبان 
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خودش را به طرز شايس��ته ای نمی-داند، انتظاری نمی توان 
داش��ت. درباره علم زمین شناسی نیز بايد به اين مهم تأکید 
داش��ت که تا وقتی دانش��جو روی زمین راه نرود، نمی تواند 
آن طورک��ه بايد چیزی دريافت کند. در علم مذکور، هر لايه 

از زمین، صفحه ای از تاريخ است.

 برای ايجاد انگيزه در اين رشته چه می توان کرد؟
بايد از کمیت ها کاست و به کیفیت ها افزود. باز هم تأکید 
می کن��م که بازديدها بس��یار اهمیت دارند. باي��د بازديدها را 
بیش��تر کرد. در حالی که سیستم آموزشی ما بسیار بسته عمل 

می کند.  

 ممکن است بفرماييد مشکل دانشگاه های ما کجاست؟
امروز نمی توان منکر مش��کلات ش��د. مس��ايل دانشجو 
و اس��تاد به هم گره خورده است. مس��ائل اقتصادی موجب 

ش��ده تا يک اس��تاد دانش��گاه هفته ای 60 س��اعت تدريس 
داش��ته باش��د. کاری که از اس��تاندارد خارج است. بسیاری 
از رش��ته های دانش��گاهی ما بازار کار ندارند. حتی به جرأت 
می توان گفت که بس��یاری از دانش��جويان در رش��ته مورد 
علاقه ش��ان تحصیل نمی کنند و تنها برای گرفتن مدرک پا 

به دانشگاه می گذارند. 

 نظرتان در مورد رشد زمين شناسی چيست؟
تصاوير روی جلد زمین شناس��ی رش��د بسیار زيبا شده 

است. انتشار به موقع مجله يکی ديگر از مزايای آن است.
آثار مندرج را افراد متخصص درک می کنند و به همین 
دلیل امیدوارم پربارتر از اين ش��ود. کش��ور اي��ران ظرفیت 
بسیار بالايی در زمینه دانش زمین شناسی دارد و در صورت 
اهمیت دادن معلمان و اساتید اين رشته است که بحث علوم 

زمین ارتقاء خواهد يافت.

دکتر کاظم سيدامامی در يک نگاه
 در س��ال 1323 در تهران به دنیا آمدند. ايش��ان دوران ابتدايی را در تهران گذراندند و در سال 1337 در 
آلمان ديپلم گرفتند. او در س��ال 1341 از دانش��گاه مونیخ در رشته زمین شناسی در مقطع کارشناسی ارشد 

و در سال 1346 در مقطع دکترا در همین دانشگاه فارغ التحصیل شدند.
•  پژوهشگر برجسته دانشگاه تهران )نشان درجه يک پژوهش( در سال 1386

•  استاد نمونه دانشگاه تهران در سال 1388
وی همچنین موفق به کشف، توصیف و معرفی 4 جنس و 31گونه جديد از آمونیت ها در ايران شده اند.
استاد برجسته زمین شناسی، در مجامع علمی زيادی شرکت نموده اند )بیش از 25 سمپوزيوم و کنفرانس 

علمی � تخصصی داخلی و بین المللی و ارائه 20 مورد سخنرانی(
دکتر سیدامامی طرح های پژوهشی زيادی را در دانشگاه تهران به تصويب رسانده است که برخی از اين 

طرح های تحقیقاتی عبارتند از:
o بررسی چینه شناسی، فسیل شناسی و رخساره های کرتاسه میانی در ايران )1371- 1370، پايان يافته(
o بررس��ی چینه شناسی، فسیل شناسی نهشته های سیستم ژوراسیک در محدوده البرز مرکزی- شرقی و 

خردقاره ايران مرکزی )1377-1374، پايان يافته(
o بررس��ی چینه شناسی، فسیل شناس��ی، محیط رس��وب گذاری و ديرينه جغرافیايی برخی از رديف های 

رسوبی سیستم های ترياسیک ژوراسیک در شمال و مرکز ايران )1380- 1377، پايان يافته(
o بررسی برخی از رديف های رسوبی اراتم مزوزوئیک در شمال و مرکز ايران )1380، در دست اجرا(

o طرح های پژوهشی مصوب خارج از دانشگاه:
o بررسی چینه شناسی، فسیل شناسی و محیط رسوب گذاری برخی از رديف های سنگی اراتم مزوزوئیک 

در ايران )طرح ملی، 1381- 1377، پايان يافته(
o بررسی و مطالعه سازند شمشک در البرز شرقی )قطب علمی گروه مهندسی معدن، در دست اجرا(
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